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سازمان تعزیرات حکومتی یک شرکت خودروساز را به علت تخلف، ۱۳ هزار و 
۸۶۰ میلیارد تومان جریمه کرده؛ در صورتی که ارزش بازار این شــرکت در بورس 
۲۷ هزار میلیارد تومان است. این حکم در شعبه هفتم ویژه رسیدگی به تخلفات 
مهم و ملی ســازمان تعزیرات حکومتی صادر شــده اســت. اما این خبر خیلی 
زود جنجالی شــد و امید قالیباف، سخنگوی وزارت صمت، صبح روز چهارشنبه 
(۲۶ بهمن) روی خط برنامه «صبح و گفت وگو»ی رادیو گفت وگو آمد و در پاسخ 
به سؤال مجری درباره رقم سرسام آور جریمه یک شرکت خصوصی گفت: «بین 
خودروسازان خصوصی مان روابط خیلی حســنه نیست و شاید بدشان نیاید که 
با این افشــاگری ها، یکدیگر را تخریب کنند که البتــه من از این اقدامات ناراحت 
می شــوم؛ چون آســیبش به کل صنعت می رســد. این موردی را هم که شــما 
اشــاره کردید، ناشی از رقابت دو خودروســاز خصوصی است که علیه همدیگر 

دســت به افشای اطلاعات می زنند که البته واقعیت هم دارد». در واکنشی دیگر 
وقتی احمد اصانلو، رئیس ســازمان تعزیرات، در برابر این شــائبه قرار گرفت که 
رقم جریمه گران فروشــی از کل فروش این شرکت بیشتر است، او گفت: یکی از 
مدیران وزارت صمت دیروز می گفت شــرکت خودروسازی نمی تواند جریمه ۱۴ 
هزار میلیارد تومانی را پرداخت کند؛ چون اصلا ســرمایه اش این قدر نیست. من 
گفتم در صدور احکام کاری نداریم که می توانند پرداخت کنند یا نه. می خواهیم 

نقره داغ کنیم.
نعمت احمدی: نمی توان با  اعدادی خیالی شرکتی  را  جریمه  کرد

از نعمت احمدی، وکیل دادگستری، پرسیده شد «تعبیر نقره داغ چقدر می تواند 
در یک رأی قضائی جایگاه داشته باشد؟». این کارشناس مسائل حقوقی گفت: رأی 
باید ناشی از تخلف باشد و اهمیتی ندارد که رأی درباره چه کسی صادر شده است. او 

در همین زمینه گفت: در رأی دادگاه باید نوع و دامنه خلاف مشخص باشد. نعمت 
احمدی در پاســخ به این سؤال که «یک مقام تعزیرات اعلام کرده «ما می خواهیم 
آنها را نقره داغ کنیــم و کاری نداریم که می تواند جریمه را بدهد یا ندهد»، گفت: 
دســتگاه قضائی کار عبث نمی کند. دارایی شرکت ها مشخص است و چنین رأیی 
باید بر مبنای میزان دارایی شــرکت صادر شود. این اظهارات اگر درست نقل شده 
باشد، غیرحقوقی است. او افزود: نمی توان با اعدادی خیالی و بی مبنا مجموعه ای 
را جریمه کرد. درآمدها و خروجی های شــرکت هایی در این سطح مشخص است. 
نعمت احمدی در همین زمینه گفت: اگر با این لحن تصمیم گیری و رأی صادر شده 
باشد، در تجدیدنظر نقض خواهد شد و حتی شرکت می تواند شکایت های جدیدی 
طرح کند؛ چرا که این ادبیات، متناســب با کار قضائی نیست. رأی باید مبنا و مأخذ 

داشته باشد.

واکنش یک حقوق دان به جریمه سنگین  گروه خودروسازي بهمن 

اقتصاد ایران در شــرایط فعلی مشکلات زیادی دارد و حل نشدن 
این مشــکلات، مشــکلات دیگری را به این وضعیت اضافه خواهد 
کرد. هم اکنون مشکلاتی که اقتصاد کشور با آن مواجه است عبارت 
است از: وضعیت تولید، اشــتغال، صنایع، بخش کشاورزی، محیط 
زیست... اینها مجموعه ای است از سرفصل مشکلاتی که هم اکنون 
با آن دســت به گریبانیم و تا زمانی که نتوانیم تولید خود را بسامان 
کنیم، به گونــه ای که تولید نقش خود را به عنوان بخش پیشــران 
اقتصاد ایفا کند مشکل اشتغال کشور حل نخواهد شد و طبیعتا سایر 
مســائل مرتبط با اشتغال هم حل نخواهد شــد. برای اینکه مسائل 
تولید حل شود، لازمه آن این است که ببینیم صنایع ما به چه چیزی 
نیاز دارد و تا چه حد باید بازســازی شود و کدام بخش از تکنولوژی 
صنایع ما عقب مانده اســت و کالای تولیــدی آن قابلیت عرضه در 
بازار را ندارد و باید ماشــین آلات و تکنولوژی جدید وارد کشور شود. 
بخشــی دیگر از صنایع ما نیازمند مواد اولیه هســتند و بخشی هم 

که تولید می کنند و تولید آن قابل عرضه اســت به دلیل فقدان نظام 
بانکی امر صادرات آنها با پیچیدگی ها و دشواری های بسیار سنگینی 
مواجه اســت. بنابراین اگر بخواهیم از این زاویه به تولید نگاه کنیم 
تولید هم برای واردات مواد اولیه و ماشــین آلات با مشکلات زیادی 
روبه رو اســت و تولیدکننده اگر بخواهد تولیدات خود را در بازارهای 
جهانی عرضه کند با مشــکلات جدی مواجه اســت. بانک مرکزی 
هم به جــای اینکه بیاید به حل این معضــلات توجه کند، خودش 
با بخش نامه های متعدد همیشه قفلی به قفل های دیگری می زند، 
بی آنکــه بخواهد گامی در جهت حل این مســائل بردارد. من تصور 
می کنم اگر ما بتوانیم به نوعی مشــکل نظام بانکی را حل کنیم که 
در نهایت بتوانیــم واردات و صادرات خود را از مجاری نظام بانکی 
انجام دهیم، باید به نظام بانکی داخلی اعتبار ببخشیم و راهی برای 
اتصال به بانک های جهانی پیدا کنیم. به عنوان مثال بازرگانی که در 
یک واحد تولیدی بخواهد مواد اولیه ای وارد کند و ۱۰۰ عدد داشــته 
باشد همه این ۱۰۰ عدد را باید هزینه کند تا شش ماه یا یک سال دیگر 
به او مواد اولیه بدهند. اما اگر نظام بانکی منسجمی داشته باشیم از 
طریق نظام بانکی می تواند ۱۰ درصد از این رقم را بپردازد و هر وقت 
که کالای او به گمرک رسید آن زمان بقیه آن را بپردازد. بنابراین توان 
واحدهای تولیدی ما با نقدینگی کم توسعه پیدا می کند. از آن طرف، 
تاجر یا تولیدکننده وقتی پول خودش را الان پرداخت می کند تا شش 

یا هشت ماه دیگر جنس بگیرد، ارزش این پول به عنوان سود/ بهره 
آن، روی قیمت تمام شــده کالای او اثر خواهد گذاشت. اما از طرف 
دیگر، اگر از نظام بانکی بهــره بگیرد و با ۱۰ درصد از نقدینگی خود 
مواد اولیه سفارش بدهد از مابقی پول خود می تواند ۱۰ کالای دیگر 
نیز ســفارش دهد و با سفارش ۱۰ کالای دیگر می تواند چرخه تولید 
خود را بهتر مدیریت کند و حتی می تواند با ظرفیت بیشتری کار کند 
و قیمت تمام شده کالای خود را کاهش دهد تا بازار وسیع تری را به 
ســمت خود جذب کند. از سوی دیگر، اشــتغال را در واحد تولیدی 
خود افزایش دهد. درواقع به سهم خودش به تولید ناخالص داخلی 
و شــاخص های بهبوددهنده وضع اقتصاد کشور کمک کند. محیط 
زیســت یک بخش دیگر اســت. ما با همین وضعیتی که هم اکنون 
در کشــور شاهد آن هســتیم، اگر با همین روند جلو برویم وضعیت 
بســیار بغرنج تری پیدا خواهیم کرد. آمار دیروز این بود که ســرعت 
بیابان زایی ما شــتاب گرفته این با وضعیت امروز ما متفاوت اســت. 
بنابرایــن یک زمانی ما تلاش می کردیم که بیابان زدایی کنیم اما حالا 
داریم بیابان زایی می کنیم. به این معنا که هم اکنون ۵۰۰ دشت کشور 
به دلیل استفاده از سفره های آب زیرزمینی و نشست زمین غیرقابل 
استفاده شــده اســت. به نحوی که آن قدر مخاطره برانگیز شده که 
انســان هراس دارد که روی آن قدم بگذارد. هم اکنون رودخانه های 
ما کم آب شده اند. این در حالی است که ۹۲ درصد از آب استحصالی 

ما در کشاورزی مصرف می شود که از این مقدار، حدود ۸۰ درصد از 
آب اســتحصالی کشور در بخش کشاورزی مصرف می شود. آنچه ه 
ما در بخش کشاورزی از آن استفاده می کنیم کمتر از میزان آبی است 
که مصرف کردیم. چون آبیاری ما هم اکنون به صورت ســنتی انجام 
می گیرد. اما اگر بخواهیم این را متحول کنیم و همه آب کشاورزی را 
به سمت آبیاری صنعتی سوق دهیم، میزان آب مصرفی ما کاهش 
پیــدا خواهد کرد و کیفیت محصولات کشــاورزی مــا افزایش پیدا 
می کند و میزان راندمان کشــاورزی ما نیــز افزایش خواهد یافت. در 
نتیجه چون کشاورز از محصولی که به دست می آورد درآمد بیشتری 
حاصل می کند، چسبندگی کشاورزی به روستا افزایش می یابد. اکنون 
به دلیل انفکاک روستایی از روستا، روستاییان مرتب به حاشیه نشینی 
شــهرهای بزرگ رو می آورند و حاشیه نشــینی شــهرها نیز در واقع 
یک عمل غیرمولد اســت. کنش اجتماعی و اقتصادی غیرمولد هم 
جز زیان برای نظام شــهری _ اقتصادی کشور عایدی دیگری ندارد. 
چــون یک فرد مولد را در روســتا به علت عــدم مدیریت منابع آبی 
به انســان غیرمولد در حاشــیه شــهرها تبدیل کرده ایم. بنابراین اگر 
یک نگاه دقیق تر و درســت تر به محیط زیست بکنیم می توانیم این 
مسائل را در کنار اصلاحات دیگر اقتصادی حل کنیم. از سوی دیگر، 
اگر واحدهای تولیدی ما بتوانند درآمد داشــته باشند طبیعی است 
که می تواننــد روی آموزش و بهره وری نیروی انســانی و بهره وری 

ماشــین آلات و بهره وری سرمایه متمرکز شوند اما متأسفانه به دلیل 
شرایط موجود فقط واحدهای صنفی ما تلاششان این است که امروز 
را به فردا برسانند. طبیعی است که برنامه ریزی بلندمدتی هم در آن 
وجود ندارد. برای گذر از این فضا، لازم اســت به سازوکار نظام بانکی 
بپردازیم و آن را به نظام بانکی بین المللی متصل کنیم و از تسهیلات 
و سپرده های بانکی آن بهره ببریم تا بتوانیم چرخه واحدهای تولیدی 
خودمان را بهتر بچرخانیم. صادرات و واردات کشور را از طریق پول ها 
و پرداخت های نقدی منظم کنیم. در غیر این صورت هیچ مشــخص 
نیست که دادوستد مالی چطور، چه زمانی و چقدر انجام شده است؟ 
چــون از این طریــق خارجی ها وقتی پول را دریافــت می کنند، دیگر 
خودشان را ملزم نمی دانند منظم کالاها را به ایران ارسال کنند و هیچ 
انگیــزه ای ندارند که نوبت تحویل جنس مــا را جلو بیندازند. اما اگر 
روابط ما با سازوکارهای نظام بانکی تنظیم شود نظام بانکی تا جنس 
را تحویل نگیرد پولی پرداخــت نمی کند، پس انگیزه دارد که جنس 
تاجر ایرانی را طبق تعهدات فی مابین تحویل بدهد؛ بنابراین ما باید با 
نظام بانکی، امور اقتصادی کشور را اداره کنیم. اگر به دلایل مختلف، 
 FATF تصمیمات سیاسی بر تصمیمات اقتصادی ترجیح داده شده و
تصویب نمی شــود، می توان تدابیر دیگری اتخاذ کرد که با این تدابیر 
در کنار FATF که تصویب نشده بتوانیم امور بازرگانی کشور را به نحو 

مؤثری انجام دهیم.

سرگیجه اقتصاد

شرق: با وجود تأکیدهای دستگاه های عریض و طویل متولی واردات، برای ضابطه مندکردن 
تدابیر و سیاســت گذاری ها در واردات گوشی های تلفن همراه شــده، شواهدی مبنی بر این 
موضوع وجود دارد که برخی شرکت های واردکننده برای دورزدن قوانین سراغ راهکارهایی 
می روند تا بتوانند سقف و سابقه لحاظ شده برای واردات گوشی های تلفن همراه را دور بزنند. 
شیوه هایی که شاید ناشی از ایرادات نظارتی ثبت سفارش واردات است و نیاز به بررسی بیشتر 
دارد. طبق قوانین موجود واردات گوشی های تلفن همراه باید براساس قواعد خاص و البته 
با عدد سابقه مشخص از نظر حجم واردات صورت گیرد. به عبارتی قانون گذار در این زمینه 
تعریف خاصی را مدنظر قرار داده است: اینکه شرکت های فعال در این زمینه به ویژه آنها که 
«تازه تأسیس» هستند یا سابقه ای در واردات این دسته از کالاها «ندارند»، تنها می توانند در هر 
سفارش خود تا ۵۰۰ هزار دلار گوشی وارد کشور کنند، با وجود این به نظر می رسد این قاعده 

و قانون قابلیت های زیادی برای دورزدن دارد.
شیوه ای  به نام  ویرایش  ثبت سفارش  در  سامانه  جامع

در این باره و در ابتدا باید عنوان کرد، آن گونه که مقرر شــده بــا توجه به قانون ۵۰۰ هزار 
دلاری برای شــرکت های جدیدالتأســیس روند اداری ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت 
تا واردشــدن گوشــی های تلفن همراه مورد نظر، به بازه زمانی دوماهه نیاز دارد، این به این 
معنی اســت که از زمان ثبت سفارش تا زمان تخصیص ارز و ترخیص و فروش در بازار یک 
بازه حداقل ۶۰ روزه زمان نیاز است و بنابراین یک شرکت در یک سال و البته در بهترین حالت 
موفق خواهد شد تا شش بار اقدام به واردات گوشی کند. اما شنیده ها حاکی از این است که 
شرکت های تازه تأسیسی وجود دارند که بسیار بیش از آنچه که اشاره شد در طول سال کالای 
مذکور را وارد کشور می کنند. آنچه البته با انجام یک استعلام ساده می توان به آن پی برد. به 
این ترتیب و به طور قطع چنین واردکنندگانی متوســل به راهکارهای غیرقانونی می شوند تا 

بتوانند مواردی را که قانون گذار مدنظر قرار داده بی اثر کنند.
یک  سؤال  مهم  درباره  شیوه  ثبت  سفارش

حال این ســؤال مطرح اســت که به واقع چگونه این قبیل شــرکت ها می توانند چنین 
روندی را اجرا کنند؟! شــنیده ها حکایــت از این دارد که این دســته از واردکنندگان با توجه 
به اینکه برخی از کالاها وجود دارند که قاعده و قانون مربوط به محدودیت واردات شــامل 
حال آنها نمی شــود و به تبع آن محدودیتی هم برای ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت 
ندارند با توجه به این امر ســراغ ترفندهایی خاص می روند. ترفند این دسته از واردکنندگان، 
ثبت ســفارش اقلامی مانند تبلت در سال گذشــته یا لوازم جانبی گوشی در امسال بوده که 

به واسطه مشابهت کاربردی نزدیکی که با گوشی های تلفن همراه دارند، ولی قاعده مذکور 
درباره آنها عملیاتی نمی شود و از این رو شرکت های واردکننده می توانند به هر میزان چنین 

سفارش هایی را به ثبت برسانند.
دورزدن  قوانین  برای  ثبت  بیشتر   گوشی های  تلفن  همراه

حال چگونه شرکت های مذکور از این شیوه برای دورزدن قوانین و سفارشات بیشتر بهره 
می برنــد؟ در این باره باید بیان کرد که چنین شــرکت هایی در گام نخســت و در فرایند ثبت 
ســفارش ســراغ گزینه واردات تبلت رفته و در ادامه نیز تمامی مجوزهای مربوط به وزات 
صنعت، معــدن و تجارت، همچنین بانک مرکزی را دریافت می کنند. تا به اینجای کار همه 
موارد بر اســاس قانون و فارغ از هرگونه محدودیتی بوده اســت. ولــی بعد از انجام همه 
آنچه اشاره شد داســتان دیگری آغاز می شود، اینکه چنین شرکت هایی، از قابلیت ویرایشی 
که در ســامانه ثبت ســفارش وجود دارد، اســتفاده  و به عبارتی سوءاستفاده کرده و کالای 
سفارش شده را به گوشــی تغییر می دهند. از اینجای داستان به بعد هم چون بعد از انجام 
ویرایش فقط باید اســناد مربوط و مجوزهای لازم را ارائــه دهند، مدارکی که درباره واردات 
گوشــی دارند، همچنین دیگر اسناد را ضمیمه کرده و مجوز اصلاح را دریافت می کنند. گام 
بعدی نیز گرفتن مجوز بانک مرکزی و واردات گوشــی هایی اســت که با یک به روز رســانی 
ســاده قابل انجام است. به همین سادگی با توجه به امکان موجود جهت ویرایش و کسب 
مجوزهای لازم ســفارش چند میلیون دلاری مربوط به تبلت به واردات گوشــی های تلفن 

همراه منتهی می شود، این موارد به وفور در سال ۱۴۰۰ دیده می شود.
امتیازگیری   در   سابقه   به   شیوه ای   غیرقانونی

این تمامی آنچه رخ می دهد نیســت، بلکه در این شــیوه از دورزدن قوانین امتیازی نیز 
نصیب شــرکت واردکننده می شــود، اینکه در کنار ســه میلیون دلاری که با توجه به سقف 
موجود برای واردات گوشــی  شــرکت مذکور در قالب شش مرحله واردات ۵۰۰ هزار دلاری 
دارد، مبلغ دلاری قابل توجهی هم گوشــی در قالب مجوز اولیه تبلت وارد کشــور می کند، 
همچنیــن با توجه به حیطه فعالیت کاری اقلام دیگری مانند تبلت نیز تهیه کرده و به بازار 
داخلی عرضه می کند، نتیجه این می شــود که تمام این واردات جزء سوابق واردات شرکت 
عنوان شــده لحاظ شــده و توان وارداتی آن را برای ســال های آینده به میزان قابل توجهی 
افزایش می دهد که این امر امتیاز بالایی برای شرکت های تازه تأسیس به شمار می رود. البته 
آنچه اشاره شد تنها منوط به شرکت هایی نیســت که تازه وارد این حوزه از واردات شده اند، 
بلکه شــرکت های قدیمی و بزرگ تر نیز چنین شــیوه هایی را بــرای دورزدن قوانین اجرائی 

می کنند، امتیازی که حاصل باگ هایی است که طبق شنیده ها در سامانه مربوطه وجود دارد 
و البته این امر به طور حتم قابل بررسی است.

یک   اظهارنظر   تأمل برانگیز
در این میان البته مهدی عبقری، دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه نظر دیگری دارد، 
به گفته او چنین امکانی برای ویرایش درخواست ثبت شده در سامانه جامع تجارت وجود 
ندارد، چراکه ردیف کالایی تبلت با تلفن همراه متفاوت است. ضمن اینکه با نگاهی به آمار 
سالانه واردات متوجه می شویم که ثبت سفارش برای واردات تبلت بسیار پایین است. در 
این میان البته باید این موضوع را بیان کرد که اگرچه همان طورکه عبقری بیان کرده است، 
آمار واردات رســمی تبلت کاهش یافته، اما آن گونه که گفته شــده میزان ورود این کالا به 
کشور از طریق شیوه غیررسمی روند صعودی داشته است. موضوعی که گاهی این شائبه 
را در ذهن رقم می زد که آیا با وجود اظهارات دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، امکان 
تغییر ســفارش در سامانه جامع تجارت به نوعی وجود دارد و شاید برخی از واردکنندگان 
توانســته اند با دورزدن محدودیت ها این اقدام را انجام دهند که پیامد آن کاهش واردات 
رســمی تبلت نیز بوده اســت؟ یا می توان گفت دلیل این امر را ترسیم مسیری ناهموار و 
مســائل بوروکراسی اداری همچنین پیچ و خم های مربوط به شیوه های نظارتی نهادهای 
مسئول در واردات رسمی این کالا در این زمینه اثرگذار بوده است، آنچه باز به بررسی بیشتر 
نیاز دارد. به هر حال به عقیده عبقری آنچه در این خصوص بیان شده گمانه زنی هایی است 

که بخشی از آن کمی به اطلاعات افراد از شیوه کار با سامانه بازمی گردد. وی حتی بر این 
موضوع نیز تأکید دارد که شــاهد هستیم درخصوص تلفن همراه هم ردیف ثبت سفارش 
گوشــی های اسمارت با گوشی های فیچرفون متفاوت است. علاوه بر این عدد و رقمی که 
بــرای تلفن همراه به طور فرض برای تخصیص در امر واردات انجام می شــود با تبلت یا 
حتی گوشــی های فیچرفون تفاوت بسیار فاحشــی دارد. با وجود همه اینها اما یک سؤال 
مهــم و کلیدی نیز وجود دارد، آنچه به گزارش چندی قبل گمرک باز می گردد که با عنوان 
«تجارت خارجی کشور از ۵۰ میلیارد دلار گذشت» منتشر شده و براساس آن واردات گوشی 
تلفن  همراه نیمه اول سال جاری، ۸۶۷ میلیون دلار بوده است. مقوله ای که حکایت از این 
دارد که رقم مذکور کاهش چشمگیری را نسبت به مدت مشابه در سال قبل تجربه کرده، 
چراکه واردات این کالا در نیمه نخست سال ۱۴۰۰ بدون لحاظ کردن رویه واردات مسافری، 
به طور تقریبی ۱.۸ میلیارد دلار بوده، آنچه موجب شــد این کالا در ســال گذشته در صدر 
فهرســت اقلام وارداتی به ایران جای گیرد، اما اکنون گوشی تلفن  همراه در جایگاه پنجم 
کالاهای عمده وارداتی جای گرفته اســت. حال نکته مهم این اســت که با وجود کاهش 
بسیار قابل توجه واردات چرا این امر هیچ اثرگذاری ای در بازار نداشته است، آنچه می تواند 
پاسخش در پیش گرفتن مسیری متفاوت از سوی واردکنندگان یا همان دورزدن قوانین به 
شــیوه هایی ماهرانه باشد. روندی که می طلبد متولیان امر در این زمینه بازنگری و بررسی 

جدی تری را در دستور کار خود قرار دهند.

هم زمان با افزایش قیمت ها در بازار موبایل، برخی شرکت ها سقف و سابقه واردات موبایل را دور می زنند

انحراف تجارت موبایل
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